
مدیرانمستعفیدرسفارتخانهها!

عبور از شایسته سالاری برای تصدی 
سفارتخانه های مهم

سیاست همسایگی دولت سیزدهم با رویکرد نگاه به شرق، 
بیش از پیش، ارتباط با کشورهای آسیایی و عربی را در دستور کار 
قرار داده است. از این رو از آغاز دولت سیزدهم، چین و روسیه که 
دو کشور مهم در تبادلات تجاری ایران در زمان تحریم محسوب 
می شوند، نقش هماهنگ کننده سیاست خارجی ایران و تسهیل 
کننده تجارت در دوران تحریم را بر عهده دارند. چین در اسفند 
۱۴۰۱ توانست با مسالحه بین ایران و عربستان، از تنش میان دو 
کشور در خاورمیانه بکاهد تا امنیت سرمایه گذاری در خاورمیانه 
بیش از قبل تضمین شود. قطر و عمان هم که در زمان افزایش 
تنش های هسته ای ایران با عربستان و آمریکا، تلاش کرده بودند، 
کانال دیپلماتیک مورد اطمینان تهران برای مذاکرات فی مابین 
باشند، بار دیگر و در مرداد ۱۴۰۲، در جریان مذاکرات غیرمستقیم 
ایران و آمریکا بر سر تبادل زندانیان دو کشور، نقش کشور میانجی 
دیپلماتیک بین دو کشور را عهده دار شدند. چه آنکه کره جنوبی 
از سال ها قبل به عنوان یکی از مهم ترین دوستان تجاری ایران 
مطرح بود اما بلوکه شدن دارایی های ایران در این کشور متاثر 
از تحریم های آمریکا، روابط دو کشور را سرد و وارد منازعات 
حقوقی کرد.به گزارش خبرآنلاین اما با وجود اهمیت کشورهای 
شرقی برای ایران، دولت سیزدهم ترجیح داد در انتخاب سفرای 
این کشورها از افرادی استفاده کند که تعهد سیاسی آنها به 
رئیس جمهور، بیشتر از سوابق و تجربیات آنها در امور دیپلماتیک 

یا وزارت خارجه اهمیت داشت.
 

معاونوزیرنیرودرسفارتچین
می کردند،  گمان  که  سیاسی  ناظران  تصور  برخلاف 
رئیس جمهور فردی با سابقه در وزارت خارجه را به سفارت ایران 
در چین منصوب کند اما »محسن بختیار« بدون سابقه حضور در 
وزارت خارجه و در حالی که قبلا در سمت های معاون برنامه ریزی و 
اقتصادی وزیر نیرو، سرپرست معاونت انرژی وزارت نیرو، مدیرکل 
دفتر توسعه صادرات، مشاور وزیر نیرو در تامین و تجهیز منابع 
مالی خارجی و مدیرکل دفتر برنامه ریزی  تلفیقی و راهبردی 
وزارت نیرو خدمت کرده است، جایگزین محمد کشاورزاده از 
دیپلمات های برجسته وزارت خارجه شد. این در حالی بود که 
چین اولین مقصد صادرات و دومین مبدا واردات به ایران محسوب 
می شود و بعد از انعقاد قرارداد ۲۵ ساله همکاری با این کشور 
باتجارت ۷.۸ میلیارد دلاری  غیر نفتی در بهار امسال، به مهم ترین 
شریک تجاری ایران در زمان تحریم های امریکا تبدیل شده است. 

مدیرانمستعفیدرسفارتخانههایعربی
از سوی دیگر، انتصاب علی صالح آبادی به عنوان سفیر ایران در 
قطر، گمانه زنی فعالان سیاسی درباره حضور افراد بدون تصدی در 
سفارتخانه ها را افزایش داد. وی در طول ریاست بر بانک مرکزی، 
با نوسان ارز مواجه بود و نرخ دلار آمریکا را از محدوده ۳۰ هزار 
تومان تحویل گرفت و در نهایت با دلار ۴۲ و ۴۳ هزار تومانی، از 
این پست استعفا داد. صالح آبادی، دارای مدرک کارشناسی ارشد 
معارف اسلامی و مدیریت مالی از دانشگاه امام صادق)ع( و دکتری 
مدیریت مالی از دانشگاه تهران است و انتصاب او در سفارت قطر، 
اولین تجربه دیپلماتیک صالح آبادی محسوب می شود. افزایش 
۸۱۶ درصدی واردات ایران از قطر در سال۱۴۰۱ و افزایش 
۴۵ درصدی حجم مبادلات تجاری ایران و قطر در سال ۱۴۰۲ 
نمایانگر اهمیت این کشور در تبادلات تجاری برای عبور دولت 
سیزدهم از تحریم ها است. چه آنکه در جریان مذاکرات اخیر 
ایران و آمریکا، گمانه زنی ها حکایت از آن داشت که پول های 
بلوکه شده ایران در کره جنوبی به یک کشور اروپایی منتقل شده 
و به تدریج به یورو تبدیل می شود. این پول سپس به یک یا دو 
کشور اروپایی دیگر منتقل و در نهایت پس از طی شش تا هشت 
هفته به یک بانک مشخص در قطر می رسد. این در حالی است که 
برخی گمانه زنی ها از حضور یوسف نوری وزیر مستعفی آموزش و 

پرورش در سفارت ایران در عمان خبر می دهند. 

همکارانحزبیرئیسجمهوردراروپا
»معصومه آباد« هم بعد از آنکه از سوی ابراهیم رئیسی به 
سفارت ایران در فنلاند منصوب شد، مورد انتقاد افکار عمومی 
قرار گرفت. وی نماینده ادوار سوم و چهارم شورای شهر تهران 
بود. نام او در فهرست اشخاصی قرار داشت که از شهرداری تهران 
در دوران مسئولیت محمدباقر قالیباف، املاک نجومی دریافت 
کرده اند. معصومه آباد عضو چهارمین دوره شورای شهر تهران 
)۱۳۹۲ تا ۱۳۹۶( بود. او در انتخابات در فهرست ائتلاف آبادگران 
ایران اسلامی قرار داشت. »آباد« مدتی در دانشگاه لندن در رشته 
»جنین شناسی« تحصیل کرد، اما پس از مدتی این رشته را 
رها کرد و به ایران برگشت و در دانشگاه شهید بهشتی در رشته 
بهداشت باروری دکتری گرفت و حالا سفیر ایران در فنلاند است. 

ضرورتحضوردیپلماتهایباتجربهدرسفارتخانهها
بررسی ها نشان می دهد کشورهای توسعه یافته از سفرای 
با سابقه و متخصص در دیپلماسی و تجارت برای حضور در 
کشورهای دوست و همکار استفاده می کنند. برای نمونه 
»عبدالقادر امین اون« که هم اکنون سفیر ترکیه در چین است، 
علاوه بر آنکه مدیر یک شرکت مشاوره تجاری در چین بوده، سابقه 
ریاست گروه ترکیه مجمع پارلمانی آسیا، عضو کمیته امور خارجه 
مجلس ملی بزرگ ترکیه، رئیس گروه دوستی بین پارلمانی ترکیه 
و چین وعضویت گروه ترکی مجمع پارلمانی سازمان امنیت و 
همکاری اروپا را در کارنامه دارد. یا »ژوجیان« که هم اکنون 
سفیر چین در قطر است، بیش از ۲۰سال سابقه دیپلماتیک در 
وزارت خارجه چین در امور کشورهای آسیایی دارد و سال ها 
به عنوان مشاور، مدیر، دبیر سوم تا اول سفارتخانه های چین را 
تجربه کرده و از سال ۲۰۱۹ در قطر حضور دارد. حضور برخی 
افراد بدون سابقه کاری در وزارت خارجه در سفارتخانه های مهم 
و حساس در حالی است که ابراهیم رئیسی در جریان مناظرات 
انتخابات۱۴۰۰ گفته بود »دیپلماسی اقتصادی مهم است و با 
سخن پیش نمی رود. باید شایسته سالاری باشد و نمی شود هر 
کسی مسولیتش تمام شد برای سفارت او را بفرستیم.« سیاست 
همسایگی و نگاه به شرق دولت سیزدهم در حالی پیگیری 
می شود که در موقعیت حساس ایران در تحریم های آمریکا، 
توصیه اقتصاددان ها بر آن است تا دیپلمات هایی با تجربه و 
متخصص در تجارت بین الملل در سفارتخانه های که گریزگاه 

ایران در تحریم ها هستند را ایفا کنند. 

آرمانملی–مطهرهشفیعی: حسین الله 
کرم در کنار سعید حدادیان در دانشگاه تهران؛ 
قاب متفاوتی را در مشهورترین و قدیمی ترین 
دانشگاه ایران، می سازند؛ دانشگاهی که صبغه 
برخی اساتیدش متفاوت با اکثر استادانش 
است؛ یکی مداح و دیگری رییس سابق گروه 

فشار! 
از این منظر، چند صباحی است که دانشگاه 
تهران دیگر آن دانشگاه تهران قدیم نیست. 
ظاهرا معیار گزینش اساتیدش فرق کرده و 
حالا برخی بر کرسی استادی نشسته اند که 
سال ها پیش فرمان حمله به دانشجویان را 
صادر کرده بودند، از جمله حسین الله کرم! 
نام او در حوادث کوی دانشگاه سال ۷۸ پررنگ 
است اما خودش این حضور را قبول ندارد و تنها 
قائل به  حضور انصار حزب الله در ماجرای حمله 
به اردوی دفتر تحکیم وحدت در خرم آباد است 
که او ریاست آن را بر عهده داشت. الله کرم 
درباره آن حضور می گوید: »در آن اردو  قرار 
بود سروش و کدیور هم سخنرانی کنند. جریان 
ارزشی در خرم آباد در ۲۳ تیر به میدان آمد. 
جریان واقعی حزب اللهی بود که به صحنه آمد 
و غائله را خاتمه داد.« البته ادعاهای او با آنچه 
ده نمکی دیگر عضو سابق حزب ا... گفت، در 
تناقض است. او گفته بود: »من به عنوان یک 
خبرنگار شاهد عینی بودم. سیستم ارتباطی 
یا بی سیم یا تلفن های همراه یقینا و مسلما 
بین گروه های دانشجویی برقرار بوده، چون 
به راحتی با همدیگر ارتباط داشتند... وقتی 
... و  مطمئن شدم که جریانی به نام حزب ا
... در برنامه  گروه های شناخته شده حزب ا
امروز حضور ندارد، محوطه دانشگاه را ترک 
کرده و راهی نمازجمعه شدم... فقط مهم ترین 
نقشی که حزب ا... ایفا کرد، در سرکوب فاز دوم 
بحران بود؛ یعنی اگر حزب ا... نبود، هیچ جایی 
برای این حضرات از چپ چپ گرفته تا راست 
راست نبود.« مهمتر از آن علی ربیعی که در 
آن مقطع سعی در آرام کردن فضای دانشگاه 
را داشت، حضور انصار حزب ا... را رد نمی کند 
و توضیح می دهد: »ما نگرانیم یک آشوبی راه 
بیندازید، وضع را از این بدتر کنند. من با آقای 

رئیس جمهور )خاتمی( تلفنی صحبت کردم. 
قرار ما این شد؛ من و چند نفر دیگر از دوستان 
به کوی بیاییم. ما نیروی انتظامی را رد کنیم، 
انصار هم اگر ایستادند، دستگیر شوند... شما 
هم به داخل خوابگاه هایتان برگردید... شما باید 
برگردید داخل کوی. نیروی انتظامی و انصار هم 
می روند... آن ها گفته اند اگر شما تا »کوی« عقب 
بروید، آن ها هم تا اتوبان »جلال آل احمد« عقب 

می روند.... «

حواشیحکماللهکرم
بر اساس آنچه در برخی سایت ها منتشر 
شده، حسین الله کرم در سال ۸۸ یعنی همان 
سالی که اعتراضات به انتخابات پررنگ بود، 
مدرک دکتری خود را در دانشگاه تهران کسب 
کرد. او مدت هاست در دانشگاه آزاد اسلامی به 
تدریس مشغول است و ۳۱ مرداد سال گذشته 
»منیبان« نوشت: “عبدالحسین الله کرم، از سران 
گروه موسوم به انصار حزب ا...، با حکم رئیس 
دانشگاه آزاد اسلامی تهران و تهران مرکزی، 
به عنوان سرپرست گروه آموزشی اندیشه 
سیاسی و مسائل ایران دانشکده علوم سیاسی 
منصوب شد. این حکم در حالی صادر شده است 
که رئیس گروه بابد در فرآیند انتخابی و توسط 
اعضای هیات علمی انتخاب شود، ولی الله کرم 
بدون شرکت در انتخابات به این سمت رسیده 

و به همین دلیل حکم سرپرستی برای او صادر 
شده است.« اما نکته قابل تامل دفاع رئیس 
دانشکده علوم سیاسی دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد تهران مرکزی از او بود. محمدباقر بهرامی 
گفته است: »سال های گذشته نیز در انتخابات 
مدیرگروه فردی که طرفدار جریان اصلاحات 
بوده، انتخاب شده است. دکتر الله  کرم نیز به 
 عنوان یکی از اعضای هیات  علمی این گروه 
مانند اعضای دیگر گروه می تواند به عنوان 
کاندیدا در انتخابات شرکت کند و او با شرکت 
بیش از دوسوم دیگر اعضای گروه با رای ۷۸ 
درصد شرکت کنندگان به  عنوان فرد منتخب 
انتخاب شده است. شایان ذکر است که ۲۲ 
درصد دیگری نیز که به او رای نداده اند، رای 
سفید یا ممتنع داده اند« از باور ناظران ، این 
اظهارات نشان از موثر بودن دیدگاه سیاسی 
در انتخاب سرپرست گروه آموزشی اندیشه 
سیاسی و مسائل ایران دارد. در صفحه الله کرم 
در سایت دانشگاه آزاد آمده که او درس »فلسفه 

سیاسی انقلاب« را تدریس می کند.

ازآزادبهتهران؟
هنوز تدریس الله کرم و ریاستش بر گروه 
آموزشی اندیشه سیاسی و مسائل ایران عادی 
نشده بود که خبر تدریس او در دانشگاه تهران 
منتشر شد. شهریور سالجاری انصاف نیوز 

نوشت: »حسین الله کرم دو سال است در 
دانشگاه تهران تدریس می کند. او در دانشکده 
حقوق و علوم سیاسی حضور دارد« البته هنوز 
واکنشی در رد این خبر منتشر نشده است. 
صادق زیباکلام فعال سیاسی اصلاح طلب 
می گوید: »ببینید شما به ندرت می توانید 
میان هیات علمی های علوم انسانی که ظرف 
ده سال گذشته جذب شده اند افرادی را 
بیابید که تفکرشان با مسئولان همخوانی 
نداشته باشد. اغلب اینها چه در دانشگاه های 
سراسری، چه دانشگاه آزاد و چه پیام نور 
همفکری ایدئولوژیک دارند. اگر به هیات 
علمی رشته های علوم سیاسی یا اجتماعی 
و کلا علوم انسانی در دانشگاه های تهران یا 
علوم تحقیقات یا دانشگاه های دیگر نگاهی 
بیندازید به ندرت کسانی را می بینید که همفکر 
مسئولان نباشند. رشته اش هم فرقی ندارد اینها 
کسانی هستند که از نظر باورهای ایدئولوژیک 
و تفکرات سیاسی شان تماما مانند مسئولان 

فکر می کنند.«

اللهکرموحدادیانیکیشدند
چندی پیش خبر رسید دانشگاه تهران 
در ترم جدید به علی اصغر حدادیان نایینی 
معروف به سعید حدادیان، واحد تخصصی 
در مقطع کارشناسی ارشد برای تدریس داده 
است. دلواپسان از این خبر خوشحال شدند 
چنانکه وحید یامین  پور، فعال سیاسی اصولگرا 
و معاون وزیر ورزش و جوانان در توئیتی از سعید 
حدادیان حمایت کرد. وی نوشت: »اهل شعر 
و ادب می دانند حدادیان شاعری برجسته و 
نکته سنج است. اشعار او در موضوعات آیینی 
و دفاع مقدس منتشر شده. او دکتری دارد و 
سال هاست دردانشگاه تهران تدریس می کند. 
البته از آنها که در دانشگاه انگشت وسط نشان 
می دهند و اسامی اسافل اعضا ورد زبانشان است 

توقع آشنایی با شعر و ادب را نداریم.« 
بنابر آنچه مرور شد، به  نظر می رسد همزمان 
با شروع سال تحصیلی در دانشگاه ها، گعده دو 
چهره جنجالی یعنی حدادیان و الله کرم در 

دانشگاه تهران چندان بدون حاشیه نباشد. 
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گعده  الله کرم - حدادیان در دانشگاه تهران

 آرمانملی-حمیدشجاعی: دولت سیزدهم به ریاست 
سیدابراهیم رئیسی با وعده های بسیار جذابی روی کارآمد تا به قول 
خودش شرایط کشور را تغییر دهد و رفاه و آسایش را برای مردم 
به ارمغان آورد. اما روند عملکرد دو ساله دولت نشان می دهد که 
اگر خوشبینانه بخواهیم به موضوع نگاه کنیم هیچ قدمی در این 
راستا برداشته نشده است و به دید بدبینانه نیز دولت قدم های رو 
به عقب برداشته و اصطلاحا عقب گرد داشته است. چه اینکه یکی 
از این وعده ها که در زمان خود بسیار سر و صدا کرد وعده ساخت 
۴ میلیون مسکن بود که رئیسی وعده ساخت سالی یک میلیون 
مسکن را داد و در پی آن نیز حرف های امیدوارکننده ای برای مردم 
زد. این در حالی است که از همان ابتدا نیز بسیاری از کارشناسان 
و اقتصاددانان مطرح می کردند که این مساله شدنی نیست. یعنی 
نه به جهت زیرساختی، دولت بودجه لازم برای ساخت سالی یک 
میلیون مسکن را دارد و نه مصالح ساختمانی به قدر کفایت موجود 
است که دولت بخواهد به این امر تن دهد. از قضا پس از گذشت 
چند ماه نیز این اتفاق افتاد و رگه هایی از اظهارات متناقض در 
این خصوص عیان شد. جایی که رستم قاسمی وزیر پیشین راه 
و شهرسازی در مقطعی عملا از غیرممکن بودن این طرح یعنی 
ساخت یک میلیون مسکن در سال گفت و عملا وعده رئیس جمهور 
در حوزه مسکن را نشدنی خواند. هر چند که این فقط وزیر مرحوم 
نبود که از عملیاتی نبودن این وعده گفت بلکه مهرداد بذرپاش وزیر 
فعلی راه و شهرسازی نیز در آذرماه سال گذشته به نحوی وعده 
رئیس جمهور را زیر سوال برد و بیان داشت: »برای ساخت ۴ میلیون 
مسکن نزدیک به دوبرابر بودجه سالانه منابع لازم داریم« البته وی 
در خردادماه امسال نیز از احداث بخش بسیار کوچکی از واحدهای 
مسکونی خبرداد و در توئیتی نوشت: »به لطف خدا ۵۰۰۰ واحد 
مسکونی در بافت فرسوده ۱۷ استان احداث وتحویل شد.« البته 
وزیر در مردادماه نیز از در حال ساخت بودن یک میلیون و پانصد و 
پنجاه هزار مسکن خبر داده بود که هنوز خبری از اتمام یا تحویل آن 

منشر نشده است. این در حالی است که تیرماه سالجاری حسینعلی 
حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در مجلس از طرح سوال 
از وزیر راه و شهرسازی به خاطر عدم اجرای کامل قانون جهش 
تولید مسکن در مجلس خبر داده بود. امری که به نظر به نتیجه نیز 
نرسید. با این همه با اینکه دولت رئیسی تاکید بسیاری بر روی بحث 
ساخت مسکن داشته و چندین بار نیز در شورای عالی مسکن یا در 
مجامع دیگر بر این مساله تاکید کرده، اما هنوز تا رسیدن به وعده 
رئیس جمهور یعنی سالی یک میلیون مسکن فاصله بسیاری داریم 
و این نشان می دهد که رئیس جمهور و مجموعه دولت به رغم اینکه 
اظهار می دارند صادق الوعد هستند و به وعده ها عمل می کنند، اما 
نگاهی به شرایط جامعه و نارضایتی مردم به ویژه وضعیت مسکن 
نشان می دهد که مردم اساسا از تحقق وعده ها ناامید شده اند. حال 
رستم قاسمی وزیر باشد یا مهرداد بذرپاش؛ گویا قرار نیست که 
وعده ساخت یک میلیونی مسکن در سال به هر دلیلی تحقق پیدا 
کند. همین نکته است که شرایط سوال یا حتی استیضاح وزیر را 
محتمل می کند. آن هم در وضعی که دولت و مجلس مناسبات 

چندان دوستانه ای ندارند. 

استیضاحوزیرراهوشهرسازیدرمجلسمطرحاست
یک عضو کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: طرح تحقیق 
و تفحص از عملکرد وزیر راه و شهرسازی در خصوص عمل به 
وعده مسکن سازی مطرح شده و در جریان است چرا که شواهد 
نشان می دهد که وزیر مسکن هیچ اقدام رو به جلویی در حوزه 
مسکن انجام نداده است و فقط شاهد عقب گرد در زمینه مسکن 
بوده ایم. علی اصغر خانی گفت: دولت برای حل معضل مسکن در 
کلانشهرها باید به جای شعار دادن و حرف درمانی، اقدام عملیاتی 
انجام دهد! مگر دولت نمی گوید در حال مسکن سازی هستیم پس 
چرا هیچ اتفاقی در بازار نمی افتد؟ بعد از گذشت دو سال همچنان 
شاهد گرانی شدید مسکن و اجاره بها هستیم. با این روند مردم به 

این نتیجه رسیده اند که وزارت راه و شهرسازی فقط شعار می دهد 
و اتفاقی در عرصه مسکن سازی نیفتاده است. این نماینده مجلس 
افزود: البته روزانه آمارهایی از ساخت مسکن ارائه می شود ولی ما 
این آمار را واقعی نمی دانیم چرا که در عمل هیچ خبری از بهبود 

شرایط مسکن مردم نیست.

دستگاههاباوزارتراهوشهرسازیهمکارینکردند
دبیر کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در خصوص 
احتمال طرح استیضاح وزیر راه و شهر سازی در مجلس اظهار 
کرد: هر کدام از نمایندگان بنا به دلایل خاص خودشان حق دارند 
که عملکرد وزرا یا دستگاه های اجرایی را نقد و بررسی کنند یا بحث 
استیضاح کنند. اما از نظر من استیضاح آقای وزیر مطرح نیست و 
در کمیسیون عمران نیز این استیضاح نه تنها رای نخواهد آورد که 
به صحن برود، بلکه اگر خارج از کمیسیون عمران هم بیایبد در 
مجلس رای نخواهد آورد. آرا شاوردیان به »آرمان ملی« گفت: 
آقای بذرپاش به عنوان وزیر راه و شهرسازی وظیفه دارد و در 
این مدت یکسال و چند ماهی که از دولت سیزدهم مانده باید 
این مسئولیت سنگین را که بر عهده دارد ادامه دار این راه باشد. 
نماینده مسیحیان ارمنی شمال بیان کرد: عملکرد آقای بذرپاش با 
توجه به شرایط کشور خوب بوده است. البته درست است با توجه 
به وعده های آقای رئیسی در خصوص اینکه باید تا پایان دوره 
سالی یک میلیون مسکن آماده شود با توجه به اینکه یکسری از 
این برنامه بحث تولید جهش مسکن بود، اما اینجا خارج از وزارت 
راه و شهرسازی هم قرار بود دیگر دستگاه های دولتی یا سازمان ها 
و نهادهایی که زمین های بلا استفاده یا اراضی آزادی که داشتند 
در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار می دادند که در این زمین ها 
انبوه سازی صورت گیرد. در آن صورت، شاید ۵۰ درصد این موضوع 
عملیاتی شد ولی متاسفانه دستگاه ها همکاری و همراهی با وزارت 

راه و شهرسازی نکردند. 

وعدهساختیکمیلیونمسکنسالیانهرویهوا

»بذرپاش«قربانیوعدهرئیسیمیشود؟
عضوکمیسیونعمرانمجلس:استیضاحوزیرراهوشهرسازیدرمجلسمطرحاست

آراشاوردیان،دبیرکمیسیونعمراندرگفتوگوبا»آرمانملی«:
استیضاحبذرپاشمطرحنیستودرکمیسیونهمرأینخواهدآورد

مراجع تقلید با تعطیلی شنبه به جای 
پنجشنبه مخالف هستند یا موافق؟

ولی اسماعیلی، رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس شورای اسلامی، با اشاره به آخرین 
وضعیت طرح ساماندهی تعطیلات آخر هفته 
و کاهش ساعت کاری کارکنان گفت: دولت 
لایحه ای تحت عنوان اصلاح ماده ۸۷ قانون 
خدمات کشوری این به مجلس ارائه کرد که 
این لایحه حدود ۳ ماه پیش در کمیسیون 
اجتماعی به عنوان کمیسیون تخصصی بررسی 
و به تصویب رسید و لایحه جهت بررسی در 
جلسه علنی تقدیم هیات رئیسه مجلس شد. 
وی درباره لایحه مذکور بیان داشت: دولت 
در این لایحه ساعت کاری کارکنان را از ۴۲ 
و نیم ساعت در هفته به ۴۱ ساعت کاهش 
داده بود که با نظر و تصویب اعضا ساعت کاری 
کارکنان دولت در هفته به ۴۰ ساعت کاهش 
یافت، بنابراین با موافقت اعضا ساعت کاری 
در هر روز ۸ ساعت و روزهای کاری نیز ۵ روز 
خواهد شد. رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس، 
ادامه داد: بخش دیگر این لایحه مربوط به 
ساماندهی تعطیلات آخر هفته بود که دولت 
پیشنهاد تعطیلی روز پنج شنبه را مطرح کرده 
بود، از طرفی دیگر جمعی از نمایندگان طرح 
تعطیلی شنبه ها را مطرح کرده بودند که اعضای 
کمیسیون با اکثریت آرا با تعطیلی روز شنبه 
موافقت کردند؛ بنابراین با تصویب اعضا روزهای 
کاری از یکشنبه تا پنج شنبه و ساعت کاری هم 
در هر روز ۸ ساعت خواهد بود، البته مصوبه 
اعضای کمیسیون نیاز به موافقت نمایندگان 
در جلسه علنی و تایید شورای نگهبان دارد. 
اسماعیلی، با بیان اینکه درباره تعطیلی پنج شنبه 
و یا شنبه در کمیسیون اجتماعی بحث و تبادل 
نظر شد، گفت: یکی از این موارد این بود که اگر 
تعطیلات آخر هفته در روزهای پنج شنبه و 
جمعه باشد، با توجه به اینکه تعطیلات جهانی 
در روزهای شنبه و یکشنبه است، در نتیجه 
ارتباط اقتصادی کشور با سایر کشورها به مدت 
۴ روز قطع می شود که قطعا تاثیرات منفی 
بر اقتصاد ما دارد. وی ادامه داد: البته موافقان 
تعطیلی پنج شنبه نیز نکاتی مطرح می کردند 
از جمله اینکه تعطیلی پنج شنبه حرمت شرعی 
دارد و مردم به گونه ای به تعطیلی این روز عادت 
کرده اند البته با توجه به سوالاتی که از مراجع 
تقلید پرسیده شده هیچگونه بحث غیرشرعی 
که پنج شنبه تعطیل باشد یا نباشد، نداریم بلکه 
بحث تعطیلی روز جمعه است که اسلام تاکید 
دارد که طبق مصوبه مجلس تعطیلی این روز 
برجای خود باقی است. نماینده گرمی در مجلس 
تاکید کرد: اینکه پنج شنبه تعطیل نباشد هیچ 
اشکال شرعی و مخالفتی با قانون اساسی ندارد و 
برای دولت نیز بار مالی نداشته و به عبارتی هیچ 
ابهامی در این زمینه وجود ندارد. اسماعیلی با 
بیان اینکه اخیرا نیز ۱۱۲ تن از نمایندگان با 
استفاده از ظرفیت تبصره ۲ ماده ۱۰۰ آیین نامه 
داخلی مجلس در خواست اولویت بررسی این 
طرح را داشتند که این نامه نیز به هیات رئیسه 
ارسال شده است. طبق تبصره ۲ ماده ۱۰۰ 
آیین نامه داخلی مجلس، در صورتی  که پنجاه 
نفر از نمایندگان برای طرح یا لایحه ای تقاضای 
اولویت کنند هیأت رئیسه موظف است آن را در 

دستور هفتگی مجلس قرار دهد.

طرح ممنوعیت خروج از کشور 
مدیران نظام پس از اتمام مسئولیت 
مسئولان ممنوع الخروج می شوند. این موضوع 
جدید نیست و چند سال است که طرح آن در 
مجلس مطرح می شود اما هنوز به نتیجه نرسیده 
است. آذر ۹۹ جلال رشیدی کوچی نماینده مردم 
مرودشت در مجلس در صفحه شخصی خود در 
توئیتر نوشت: »طرح  ممنوعیت خروج مسئولان 
و مدیران نظام جمهوری اسلامی ایران پس از 
اتمام مسئولیت از کشور را تا سپری شدن مراحل 
قانونی، تنظیم کردیم و با قید یک فوریت به هیات 
رئیسه ارسال گردید. این طرح به دنبال صیانت 
و حفاظت از بیت المال مسلمین و مسئولان و 
مدیران ارشد نظام است.« مهر ۱۴۰۰ هم ، حسن 
نوروزی، نماینده مردم رباط کریم در مجلس، 
در رابطه با »طرح ممنوعیت خروج مسئولان 
از کشور« بیان داشت: دو ماده این طرح روز 
یکشنبه به تصویب نمایندگان رسید. بررسی این 
طرح در هفته آینده به پایان می رسد و پس از آن 
اماده ارائه به صحن علنی می شود. حتما به همراه 
تعدادی از نمایندگان امضا جمع خواهیم کرد تا 
این طرح با اولویت در دستور کار هیات رئیسه 
قرار بگیرد. به همراه ۵۰ نماینده دیگر حتما برای 
در دستور قرارگرفتن طرح با اولویت امضا جمع 
خواهیم کرد. نوروزی ادامه داد: در این طرح 
آمده که افراد پس از پایان دوره مسئولیت خود 
به مدت سه سال ممنوع الخروج هستند تا از 
اسرار نظام فاصله بگیرند و به اصطلاح ریکاوری 
شوند. روز گذشته بار دیگر طرح ممنوعیت خروج 
مسئولان و مدیران نظام جمهوری اسلامی 
پس از اتمام مسئولیت از کشور تا سپری شدن 
مراحل قانونی  در دستور کار صحن مجلس قرار 
گرفته است. گزارش کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس در مورد طرح تقویت 
و توسعه علوم پژوهش و نوآوری دفاع ، گزارش 
کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری در مورد 
طرح ساماندهی نظارتی دانشگاه آزاد اسلامی ، 
گزارش کمیسیون قضائی و حقوقی در مورد 
طرح ممنوعیت خروج مسئولان و مدیران نظام 
جمهوری اسلامی پس از اتمام مسئولیت از 
کشور تا سپری شدن مراحل قانونی ، گزارش 
کمیسیون امنیت ملی در مورد لایحه اصلاح 
قانون به کارگیری سلاح توسط مأموران نیروهای 
مسلح در موارد ضروری نیز در دستور کار مجلس 

قرار دارد.
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کهگویاتمامنمایندههاسفارششدههستندوتماماازیک
فیلترعبورکردهاندکههرچهبهآنهاگفتهشودبگویندچشم.

دولت
برنامهنداد

دولتتاچهمیزانبهوعدههایشعملکردهاست؟غلامرضا
نوریقزلجهرئیسفراکسیونمستقلینولاییمجلسیازدهم
گفت:درخصوصعملبهبرنامههاووعدههانیزبایدگفتدر
بحثبرنامهکهدولتمیتواندخیلیراحتاززیربرنامهدر
برود،چوندولتتاکنونهیچبرنامهمشخصیارائهنداده
است.حتیدرزمانرأیاعتمادهممنیادممیآیدکهدولت
برنامهکلیارائهندادصرفایکچندصفحهایراآوردندو
یککلیاتیمیگفتندکهاینرابعدامینشینیموهمفکری
میکنیمومیآوریمکهآنهمنشد؛یعنیچیزمدونیندارند
وخیلیراحتمیتوانندزیرآنبزنند.تنهاچیزیکهوجود
داردومیتواننسبتبهآنازدولتمطالبهکردوعدههااست،
وعدههاییکهدررقابتهایانتخاباتیوشروعبهکاردولت

بهصورتشفاهیمطرحکردهبودند.


